
2025. április 28-án és 29-én ismét megrendezésre került a régi hagyományokra visszatekintő 
nemzetközi adójogi csereszeminárium, amelynek ezúttal a Ferrarai Egyetem Jogi Kara adott 
otthont. Az idei program a vállalati ESG-kritériumok és az új európai adópolitikák kapcsolatát 
vizsgálta, így ideális terepet kínált ahhoz, hogy elmélyítsem szakmai ismereteimet a 
fenntarthatóság és az adójog metszéspontján. 
 
A kétnapos esemény során – különböző jogrendszerek megoldásait összehasonlítva – világossá 
vált számomra, mennyire eltérően közelítik meg az egyes országok az ESG-szempontokat az 
adópolitikai ösztönzők kialakításakor. Az előadások és a viták nem csupán az uniós 
szabályozás (például a CSRD, a CSDDD és a friss “Omnibusz” javaslat) koncepcionális 
hátterét segítettek megérteni, hanem gyakorlati betekintést is adtak abba, hogyan illeszthetők 
az ESG-célok konkrét adókedvezményekhez, legyen szó környezeti beruházások 
támogatásáról vagy társadalmi célú adóintézkedésekről. Az eltérő ferrarai, heidelbergi és 
prágai nézőpontok különösen rávilágítottak arra, hogy a közös uniós keret mellett mennyire 
fontos a nemzeti sajátosságok ismerete. 
 
Hallgatói szemszögből a legnagyobb hozzáadott érték mégis az interaktív formátumból fakadt: 
azonnali visszajelzést kaptunk kutatási felvetéseinkre a részt vevő oktatóktól, és olyan 
kérdéseket vitattunk meg – például az adókedvezményeket, adómentességeket, a demográfiai 
növekedést és a nemek közötti egyenlőséget előmozdító rendelkezéseket – amelyek a későbbi 
tanulmányunkat is segítik. A közös csoportmunka különösen sokat tett a szaknyelvi 
fejlődésemért, mivel közösen készítettünk összehasonlító elemzéseket, majd az eredményeket 
angolul vitattuk meg, ami fejlesztette az érveléstechnikámat és az angol jogi terminológia 
magabiztos használatát. Személyes szinten a rendezvény arra ösztönzött, hogy a jövőben is 
tudatosan építsek nemzetközi szakmai kapcsolatokat.  
 
Összességében a ferrarai csereszeminárium rövid, de intenzív élménye nemcsak szaktudásomat 
bővítette, hanem új nézőpontokkal gazdagított: világossá vált, mennyire összetett feladat a 
fenntarthatósági elvek átültetése az európai adórendszerekbe, és mekkora hozzáadott értéket 
jelent a különböző nemzeti megoldások alapos ismerete. A hazahozott módszertani ötletek, 
valamint a kiépített nemzetközi kapcsolatok révén a jövőben is magabiztosabban tudok majd 
elmélyülni az ESG-vel összefüggő adójogi kérdésekben, és a tapasztalatokat mind a 
tanulmányaimban, mind a későbbi szakmai feladatokban kamatoztathatom. 
 
Az idei csereszeminárium programja itt található. 

https://www.dirittotributario.eu/environment-social-and-governance/


 

 

 

 

 

 


